

**Courses offered in English by the Department of Social Sciences
(Winter Semester, B.A. Level)
Credits: 3+3 (2 SWS)**

Module	Module Element	Course Examples	Contents
Study Programme B.A. Social Sciences and Europe in global change			
Politics in Europe Politik in Europa BA-SoWi-EP 1 AND BA-SoWi WM4	Seminar (Politics in Europe 2) Seminar (Politik in Europa 2)	Brexit (Autumn 2019) The European Union's Multiple Crisis: Causes, Consequences, and Reponses (Autumn 2017) Theories of European Integration (Autumn 2016)	<p>Learning outcomes / Competencies The students have:</p> <ul style="list-style-type: none"> - knowledge of the three levels of politics (polity, politics, policy) in Europe - knowledge of the functioning of the European multi-level system - the ability to understand the main features of EU decision-making processes in their connection with those of the nation states - the ability to describe, analyse and evaluate relations between the EU institutions and other European organisations - the ability to model the opportunities and risks of European integration in a theoretically viable way. <p>Contents Political system of the EU, governance in Europe, policies in Europe, integration theories.</p> <hr style="border-top: 1px dashed black;"/> <p>Lernergebnisse (learning outcomes) / Kompetenzen Die Studierenden haben:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Kenntnisse über die drei Ebenen des Politischen (Polity, Politics, Policy) in Europa - Kenntnisse über die Funktionsweise des

			<p>europäischen Mehrebenensystems</p> <ul style="list-style-type: none"> - die Fähigkeit, Grundzüge von EU-Entscheidungsprozessen in ihrer Verbindung mit denen der Nationalstaaten nachzuvollziehen - die Fähigkeit, Beziehungen zwischen den EU-Institutionen sowie anderen europäischen Organisationen zu beschreiben, zu analysieren und zu bewerten - die Fähigkeit Chancen und Risiken der europäischen Integration theoretisch haltbar zu modellieren. <p>Inhalte Politisches System der EU, Regieren in Europa, Policies in Europa, Integrationstheorien.</p>
<p>In-depth module Sociology</p> <p>Vertiefungsmodul Soziologie</p> <p>BA-SoWi WM 2</p>	<p>Seminar (In-depth module Sociology)</p> <p>Seminar (Vertiefungsmodul Soziologie)</p>	<p>Unemployment in Europe (Autumn 2018)</p>	<p>Learning outcomes / Competencies</p> <p>The students have:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Knowledge of different forms of socialization (groups, organizations, institutions, networks, communities, etc.) and different forms of social identity (individual and social identity, collective identity of groups, ethnic groups, nations, etc.). - Knowledge of the patterns and dynamics of development of modern societies (division of labor, differentiation, individualization, bureaucratization, rationalization, etc.) and of the structures and logics of social sub-areas or systems (politics, economics, law, science, etc.). - Knowledge about the structure and structuring of societies, e.g. along class, stratum, lifestyle or milieu, gender, age or ethnicity. - the ability to analyze relevant social structures and processes along different dimensions (domination, exchange or identity, inequality, inclusion or

			<p>integration) with the help of relevant theories and data in a substantial and differentiated way.</p> <ul style="list-style-type: none"> - the ability to understand and evaluate current problems, topics and developments in a well-founded and balanced way with regard to sociological diagnoses of the time (e.g. individualization, knowledge and information society, risk and experience society). <p>Contents Social systems, social identities, social structures, analysis of social action.</p> <hr style="border-top: 1px dashed black;"/> <p>Lernergebnisse (learning outcomes) / Kompetenzen Die Studierenden haben:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Kenntnisse über verschiedene Formen der Vergesellschaftung (Gruppen, Organisationen, Institutionen, Netzwerke, Gemeinschaften etc.) und unterschiedliche Formen sozialer Identität (individuelle und soziale Identität, kollektive Identität von Gruppen, Ethnien, Nationen etc.). - Kenntnisse über die Entwicklungsmuster und -dynamiken moderner Gesellschaften (Arbeitsteilung, Differenzierung, Individualisierung, Bürokratisierung, Rationalisierung etc.) und über Strukturen und Logiken gesellschaftlicher Teilbereiche oder Systeme (Politik, Wirtschaft, Recht, Wissenschaft etc.). - Kenntnisse über die Struktur und Strukturierung von Gesellschaften, bspw. entlang von Klasse, Schicht, Lebensstil oder Milieu, Geschlecht, Alter oder Ethnie. - die Fähigkeit, diesbezügliche gesellschaftliche
--	--	--	--

			<p>Strukturen und Prozesse entlang verschiedener Dimensionen (Herrschaft, Tausch oder Identität, Ungleichheit, Inklusion oder Integration) mit Hilfe einschlägiger Theorien und Daten gehaltvoll und differenziert zu analysieren.</p> <ul style="list-style-type: none"> - die Fähigkeit, aktuelle Probleme, Themen und Entwicklungen mit Blick auf soziologische Zeitdiagnosen (bspw. Individualisierung, Wissens- und Informationsgesellschaft, Risiko- und Erlebnisgesellschaft) fundiert und ausgewogen zu verstehen und zu bewerten. <p>Inhalte Soziale Systeme, Soziale Identitäten, Soziale Strukturen, Analyse sozialen Handelns.</p>
<p>Sociological and political theory</p> <p>Soziologische und politische Theorie</p> <p>BA-SoWi WM3</p> <p>AND</p> <p>BA-SoWi EP 2</p>	<p>Seminar (Sociological and political theory)</p> <p>Seminar (Soziologische und politische Theorie)</p>		<p>Learning outcomes / Competencies The students have:</p> <ul style="list-style-type: none"> - in-depth knowledge of selected sociological / political theory(s) - knowledge of the history of ideas of selected sociological / political theories - the ability to reflect on and analyze current and historical phenomena in society and politics with the help of the theoretical concepts covered - the ability to evaluate and compare the analytical potential of selected sociological / political theories and concepts in a well-founded manner <p>Contents Selected sociological theories, selected political theories, history of ideas, Comparison of theories</p> <hr/> <p>Lernergebnisse (learning outcomes) / Kompetenzen</p>

			<p>Die Studierenden haben:</p> <ul style="list-style-type: none"> - vertiefte Kenntnisse zu ausgewählten soziologischen / politischen Theorie(schule)n - Kenntnisse zur Ideengeschichte ausgewählter soziologischer / politischer Theorien - die Fähigkeit, aktuelle und historische Phänomene in Gesellschaft und Politik mithilfe der behandelten Theoriekonzepte zu reflektieren und zu analysieren - die Fähigkeit, das analytische Potential ausgewählter soziologischer / politischer Theorien und Konzepte fundiert zu bewerten und zu vergleichen <p>Inhalte Ausgewählte soziologische Theorien, ausgewählte politische Theorien, Ideengeschichte, Theorievergleich</p>
<p>Sociology of Europe Soziologie Europas BA-SoWi-EP 2 AND BA-SoWi WM7</p>	<p>Seminar (Sociology of Europe 2) Seminar (Soziologie Europas 2)</p>	<p>Unemployment in Europe (Autumn 2018) Sociology of Europe (Autumn 2017) Social inequality and Social Policies in Europe (Autumn 2015)</p>	<p>Learning outcomes / Competencies The students have:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Knowledge of the diversity of European societies and cultures - Knowledge of the social structure of Europe - Knowledge of the social conditions, dynamics and consequences of European integration - the ability to analyse social systems comparatively in the context of the challenges of Europeanisation and globalisation processes - the ability to examine social problems and conflicts in a scientifically profound way in the context of the processes of Europeanisation and globalisation. - <p>Contents European societies in comparison; social preconditions,</p>

dynamics, structures and consequences of European integration; structures of the European social space

Lernergebnisse (learning outcomes) / Kompetenzen

Die Studierenden haben:

- Kenntnisse über die Vielfalt der europäischen Gesellschaften und Kulturen
- Kenntnisse über die Sozialstruktur Europas
- Kenntnisse über gesellschaftliche Voraussetzungen, Dynamiken und Folgen der europäischen Integration
- die Fähigkeit, gesellschaftliche Systeme im Kontext der Herausforderungen von Europäisierungs- und Globalisierungsprozessen vergleichend zu analysieren.
- die Fähigkeit, gesellschaftliche Probleme und Konflikte vor dem Hintergrund der Europäisierungs- und Globalisierungsprozesse wissenschaftlich gehaltvoll zu untersuchen.

Inhalte

Europäische Gesellschaften im Vergleich; gesellschaftliche Voraussetzungen, Dynamiken, Strukturen und Folgen der europäischen Integration; Strukturen des europäischen Sozialraums.